
Iz naše stanovske 
organizacije. 

Gibanje okrajnih društev 
v Sloveniji. 

Vabila: 
= UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 

SLOVENJEBISTRIŠKI OKRAJ zboruje 
v soboto, dne 14. junija ob 10. v Šmart
nem na Pohorju. Dnevni red: 1. Zapisnik, 
2. Društvene in stanovske zadeve. 3. Vo
litev delegatov za pokrajinsko in glavno 
skupščino. 4. Predavanje tov. Jos. Še
gula: Moderni pevski pouk v osnovni 
šoli. 5. Slučajnosti. — Zbirališče Slov. 
Bistrica, odhod v Šmartno ob 7. — Radi 
obeda se je javiti do 10. junija pri šol
skem vodstvu v Šmartnem. Po zborova
nju napravimo izlet k Arehu, dve uri ho
da iz Šmartna. Prenočišča v Ruški koči 
za člane planinskega društva 12 Din, za 
nečlane 14 Din. Vse druge informacije se 
dobe pri voditeljici v Šmartnem. Vsem 
tovarišem(icam) »dolincem« nudi to 
zborovanje, združeno z izletom k Arehu, 
najlepšo priliko, da si ogledajo ta planin
ski svet, naše zeleno Pohorje. Odbor 
pričakuje polnoštevilno udeležbo in upa, 
da vidimo tudi Makolčane vrh planin. 
Pot iz Šmartna k Arehu je tudi za »tež
ke« lahka. 

= UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 
KONJIŠKI OKRAJ zboruje v soboto, dne 
14. junija 1924 ob 10. uri v Vitanju z 
vzporedom objavljenim v 18. številki 
»Učit. Tov.« z dne 1. maja 1924. Dodatno 
k temu še dve točki. 7. Razgovor o 
osnutku pravil in statuta Socialne usta
nove učiteljstva v Sloveniji (glej »Učit. 
Tov.« štev. 21 z dne 22. maja 1924 in 
31. in 32. z dne 4. in 7. avgusta 1923). 
8. Volitev delegatov za pokrajinsko in 
glavno skupščino UJU. Pridite vsi! — 
Odbor. 

= UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 
CELJSKI OKRAJ zboruje v soboto, dne 
14. junija t. 1. ob 9. uri dopoldne v mest
ni osnovni šoli v Celju po vzporedu do
ločenem za zadnje zborovanje. Popol
dne izlet v bližnjo okolico Celja. K nol
noštevilni udeležbi vabi k temu zadnje
mu zborovanju v tekočem šolskem letu 
odbor. 

Porodila: 
+ SLOVENJGRAŠKO UČITELJ

SKO DRUŠTVO je zborovalo dne 5. apri
la 1924. Od 30 članov navzočih 25. Kot 
gost je prisostvoval strokovni učitelj K. 
Sovre. 

Na dnevnem redu je bilo predavanje 
g. ravnatelja Humeka iz Maribora o knji
govezništvu. 

Za svoja zanimiva izvajanja je žel g. 
predavatelj splošno priznanje. 

Dan in vzpored prihodnjega zboro
vanja se pravočasno objavita. 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 
LAŠKI OKRAJ je zborovalo v soboto, 
dne 5. aprila ob 10. uri dopoldne v pro
storih osnovne šole na Hrastniku. Izmed 
102 članov je prisostvovalo zborovanju 
64. Slednjim ter novo pristopivšim tovari
šicam Bulingerjevi, Maurinovi, Novakovi, 
velja iskren pozdrav predsednika. Od
kar nismo zborovali, je posegla zopet 
smrt v naše vrste. Izbrala si je to pot 
komaj 21letno tovarišico ZidarTopolni
kovo. Podlegla je jetiki. Prizadetemu to
varišu iskreno sožalje. 

Dopisi: Med drugimi dopisi se pre
čita tudi dopis »Učiteljske tiskarne«. 

Predavanje: Ker je vsled obolelosti 
tov. Seliškarja moral izostati njega refe
rat, poda tov. predsednik o delovanju 
predsedstva in odbora UJU obširen pre
gled vseh korakov, ki so se z večjim ali 
manjšim uspehom podvzeli v dobrobit 
učiteljstva. 

Sklepi: 1. G l e d e u k a z a o kol
k o v a n j u š o l s k i h n a z n a n i l se 
sklene, da naj se isto ukine, ker je v na
sprotju s čl. 16. ustave, ki se glasi: >Dr
žavni pouk se daje brez vpisnine in dru
gih pristojbin. 

2. D r u š t v o se i z r e č e za 
e n o t n o n e d e l j i v o š o l s k o o b 
l a s t v S l o v e n i j i , za ustanovitev 
učiteljske zbornice v kontrolo in pomoč 



prosvetnim inšpektorjem. Šolstvo se naj 
uredi avtonomno in naj bo direktno pod
ložno ministru prosvete. 

3. Z a p r i h o d n j o p o k r a j i n 
s k o s k u p š č i n o se določijo delega
tom tov. Blaž Jurko, Davorin Čander, 
namestnikom tov. Mirko Sušnik in tova
rišica Lapornikova. 

4. P o s t o p a n j e p r i i z t i r j a 
n j u d e n a r n i h g l o b r a d i n e 
o p r a v i č e n i h z a m u d se naj poeno
stavi in iztirja najkrajšim potom. Vse 
stroške naj plača zamudnik oziroma žu
pan, ki ne iztirja glob v določenem roku. 

Slučajnosti: Konstituira se odbor F. 
Saveza. 

Prihodnje zborovanje se vrši 4. ju
nija v Rimskih Toplicah. 

+ KAMNIŠKO UČITELJSKO DRU
ŠTVO je zborovalo dne 10. aprila 1924 
v šolskem poslopju v Radomljah. Kljub 
skrajno neugodnemu vremenu se je od 74 
članov udeležilo zborovanja 44 članov in 
članic. 

Otvoritev in poročila. Predsednik 
tovariš Tomo Petrovec je otvoril zboro
vanje in pozdravil vse navzoče. Omenil 
je tudi, da se je pismo učiteljic ženskih 
ročnih del tov. Kati in Neže Potrato po
natisnilo v »Narodni Prosveti« in je pre
bral, kar je k pismu pristavil predsednik 
UJU v Beogradu Stankovič. 

Nato sta podali tajnica in blagajni
čarka svoji poročili, kar se je vzelo na 
znanje. 

Predavanje: Gospod nadzornik Kan
te je podal nato poročilo o »Podmladku 
Rdečega Križa«, tovariš Ciril Petrovec 
pa je nadaljeval svoj referat »Učitelj, 
opisan v slovenski literaturi. 

Slučajnosti. Glede uničevanja rjave
vega hrošča je tovariš Tiran podal sle
dečo statistiko: Za uničenje rjavega hro
šča je glasom razpisa št. 3675 okrajnega 
glavarstva kamniškega na razpolago 
3500 Din. V kamniškem okraju je pri
bližno 45 šol s približno 100 učitelji. Hro
šči so po 50 para liter. Na liter jih gre 
recimo 250. Poparjenih in suhih nemara 
še več. Torej četrt milijona kebrov. Do 
5% provizija za učiteljstvo od 3500 Din 
je 175 Din. Na vsakega razrednika pride 
torej 1.75 Din, ki jih lahko zasluži kar 
tako mimogrede v zgodnjih jutranjih 
urah, ki bi sicer ostale brezplodne! 

Predlogi: Kamniško učiteljsko dru
štvo odklanja predzadnji odstavek na
redbe okrajnega glavarstva št. 3675, za
deve uničevanja rjavega hrošča, že iz te
ga enostavnega vzroka, ker so državne
mu uradništvu z ministrsko naredbo po
stranski zaslužki prepovedani. Učitelj
stvo, ki je vedno požrtvovalno sodelo
valo pri vsaki akciji za splošno korist, 
smatra to nagrado za ponižujočo in ža
ljivo ter svojemu že itak dovolj pičlemu 
ugledu kvarno. Prosimo, da se o tem ob
vesti tudi županstva. 

Glede okrajne učiteljske konference 
se sklene tole: Z ozirom na postopanje 
višjih šolskih oblasti naj se okrajna uči
teljska konferenca ne vrši. 

Seje širšega sosveta UJU v Celju se 
udeleži kot delegat tovariš Ernest Tiran 
iz Moravč. 

Slednjič se je sklenilo, da se vrši pri
hodnje zborovanje meseca maja v Ra
domljah. 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 
MEŽIŠKO DOLINO je zborovalo dne 12. 
aprila t. 1. v Guštanju. Udeležba vsled 
slabega vremena ni bila tako številna ka
kor sicer. 

V svojem nagovoru povdarja pred
sednik tov. P. Močnik, da živimo v dobi 
presnavljanja šolskih oblasti in smo do
živeli že marsikatero razočaranje, tako 
ukinitev višjega šolskega sveta. Dovrše
na pa je tudi razdelitev uradnikov na ka
tegorije in sprejet državni budžet, kar 
mora razveseliti vsakega državnega na
meščenca. 

Referat: Slabi uspehi na srednjih šo
lah in naloga ljudske šole. 

Predsednik prečita nato govore ne
katerih poslancev v narodni skupščini o 
prosvetnem proračunu, iz katerih je raz
vidno razpoloženje posameznih strank 
napram prosveti. 

Tudi poročilo o zborovanju delega
tov v Mariboru dne 19. marca in o ob
čnem zboru Učiteljskega doma v Mari
boru istega dne je podal predsednik. 

Pri poročilu o bodoči šolski upravi 
naglasa predsednik, da bo po zakonskih 
uredbah, ki so izšle dosedaj, težko ločiti 
šolsko upravo od politične, vendar mo
ramo vztrajati pri zahtevi ločitve šolske 
uprave od politične. 

Med slučajnostmi prebere predsednik 
vabilo Malgajevega odbora v Guštanju 
na slavnost odkritja Malgajevega spome
nika dne 29. maja in vabi navzoče, da se 

udeleže in delujejo na čim številnejši 
obisk. 

+ ŠMARSKO  ROGAŠKO UČI
TELJSKO DRUŠTVO je imelo svoj redni 
letni občni zbor in zborovanje dne 3. ma
ja t. 1. v Rogaški Slatini. Od 67 članov 
navzočih 61, torej 91 odstotkov. 

Predsednik se zahvali za lepo ude
ležbo, pozdravi novo članico, čestita 
onim članom(icam), ki so napravili izpite. 
Zapisnik se odobri. Zborovalci pristanejo 
soglasno na predlog Ljubljanskega uči
teljskega društva ter se prispevek a 2.50 
Din vplačuje s članarino. 

O zborovanju učiteljstva v Mariboru 
poroča tov. Rudež. Na podlagi poročila 
in debate se sklene: 

Vsi člani našega društva so tudi člani 
»Učiteljskega doma« v Mariboru. 

N a š e d r u š t v o v z t r a j a n e 
o m a j n o n a n a č e l n e m s t a l i š č u , 
d a s e š o l s k a o b l a s t l o č i p o 
v s e m od p o l i t i č n e . K e r v i d i v 
s k u p n e m p r o s v e t n e m i n š p e k 
t o r a t u p r v i k o r a k k u r e s n i 
č e n j u n a š e n a č e l n e z a h t e v e , 
s e s t r i n j a s s k l e p o m š i r š e g a 
s o s v e t a v C e l j u . 

Tajniško in blagajniško poročilo se 
odobrita. Iz blagajniškega prebitka se na
kloni a 100 Din »Učiteljskemu domu« v 
Mariboru in «Učiteljskemu konviktu« v 
Ljubljani. 

Članarina znaša za leto 1924 100 di
narjev. 

Volitve novega odbora so donesle 
tožen moment. 17 let je vodil naše dru
štvo priljubljeni in spoštovani tov. Tomo 
Kurbus. Ni se strašil strmega pota iz vi
soke Slivnice, bil je vedno in rad med na
mi, dajal nam poguma, bodril nas za vse 
dobro, vesel med tovariši, mil med naro
dom, prvi, trd in neizprosen pred sovraž
niki. Ker namerava tekom leta v zaslu
ženi pokoj, je vnaprej odklonil zopetno iz
volitev. Z vzklikom je bil nato soglasno 
izvoljen sledeči odbor: predsednik Šu
mer, podpredsednik Glinšek, tajnik Verk, 
blagajničarka Debelakova, odborniki: Le
kerjeva. Volavšek, Kovačič, Korbar, na
mestniki: Glinškova, Fink, razsodišče: 
Stritar, Korbar, Sotošek in Cenčič. 

Za pokrajinsko skupščino sta delegata 
tov. Miloš Verk in Ivan Glinšek, namest
nika pa Fran Korbar in Tone Volavšek. 

Zadevo Ferijalnega Saveza uredi to
variš Predan. 

O načelnih vprašanjih kmetijskega 
pouka je referiral tov. Verk. Na p o d 
l a g i a n a l i z e n a j v a ž n e j š i h 
k m e t s k o  g o s p o d a r s k i h v p r a 
š a n j j e r e f e r e n t d o k a z a l , d a 
j e g l a v n i v z r o k s l a b e m u 
g m o t n e m u p o l o ž a j u k r i v a 
e d i n o l e p r e n i z k a s p l o š n a in 
š e n i ž j a s t r o k o v n a i z o b r a z b a 
m a s e n a š i h k m e t o v . U č i t e l j 
s t v o b o d e s o d e l o v a l o p o v s e h 
m o č e h , d a s e r a z m e r e i z b o l j 
š a j o , g a n i t i p a s e m o r a j o t u 
d i p o k l i c a n i f a k t o r j i . S p r e 
j e t i s o b i l i s l e d e č i r e f e r e n t o
v i p r e d l o g i : 

S p l o š n a i z o b r a z b a j e p o d 
l a g a v s a k i s t r o k o v n i , t u d i 
k m e t i j s k i . V s l e d t e g a o d l o č 
n o u g o v a r j a m o v s a k e m u k r 
č e n j u d o b e š o l s k e o b v e z n o 
s t i n a o s n o v n i š o l i . 

K m e t i j s k i p o u k j e p o t r e 
b e n , r a č u n a j o č p a s p o t r e b o 
m o r a s e s n o v k m e t i j s k e g a 
p o u k a o z i r a t i n a l o k a l n e r a z 
m e r e . S n o v , n a č e l a in s m e r 
n i c e k m e t i j s k e g a p o u k a j e z a 
p o s a m e z n e k u l t u r n e s k u p i n e 
u g o t o v i t i n a u r a d n i h u č i t e l j 
s k i h k o n f e r e n c a h . T e k o n f e 
r e n c e i m a j o t u d i m n o g o d r u 
g e g a g r a d i v a , k i č a k a n u j n e 
r e š i t v e , t o r e j s e n a j s k l i č e j o 
č i m p r e j , s t r o š k i s e n a j k r i j e 
jo i z b u d g e t a m i n i s t r s t v a 
p r o s v e t e , e v e n t . m i n i s t r s t v a 
p o l j o p r i v r e d e . 

D o k l e r se t o n e i z v r š i , 
s k u š a j v s a k u č i t e l j s p o z n a 
v a t i d o b i č k a n o s n e p a n o g e 
k m e t i j s t v a s v o j e o k o l i c e , od
p r a v l j a t i n e d o s t a t k e in u v e 
l j a v l j a t i p o v s o d n o v e j š e p r i 
d o b i t v e . T e o r i j e s e n a j u č e n 
c i n a u č e v š o l i l e t o l i k o , k o 
l i k o r j e b r e z p o g o j n o p o t r e b 
n o z a r a z u m e v a n j e p r a k t i č 
n e g a p o u k a . 

S p r e j e t j e b i l t u d i p r e d 
l o g t o v . V o l a v š k a . d a s e n a j 
z o p e t p r i r e j a j o k m e t i j s k i t e 
č a j i z a u č i t e l j e in p r e d l o g 
t o v . S e k i r n i k a . d a j e o d p u s t 
n i c a m p r i o b r t n i k i h in o b r t 
n i h z a d r u g a h p r i d o b i t i z a k o 

n i t o z a j a m č e n o v e l j a v o in 
u p o š t e v a n j e . 

+ CERKNIŠKO  LOŠKI KROŽEK 
LOGAŠKEGA UČITELJSKEGA DRU
ŠTVA je zboroval 3. maja t. 1. na Blo
kah. Od 39 včlanjenih tovarišev(ic) se 
je udeležilo zborovanja 38 — res rekord
na udeležba. 

Ob pol 11. je otvoril tov. predsednik 
zborovanje. Prav posebno je pozdravil 
univ. profesorja g. dr. Fr. Vebra, ki se je 
odzval vabilu ter bil tako prvi upiv. pro
fesor, ki je predaval pri našem društvu. 
Tov. predsednik je izrazil željo, naj bi 
započeti stiki profesorjev naše najvišje 
prosvetne ustanove z osnovnošolskim 
učiteljstvom postali trajni ter se vedno 
bolj poglabljali. Korist od tega bo imel v 
prvi vrsti narod. 

Nato je predaval g. profesor o temi: 
Bistvo fantazije ter njen pomen za vzgo
jo. V svojih izvajanjih nam je obrazložil 
vse štiri vrste doživljanja in na podlagi 
tega zgradil bistvo in definicijo fantazije. 
V nadaljevanju tega nam je nojasnil za
kon psihološke gravitacije, podal nam 
razlago vizij in halucinacij, zmote in ne
kaj drugih pojmov. 

Svoja precej obširna izvajanja je 
vedno tudi podprl z vzgledi iz vsakda
njega življenja, tako da je za svoj navi
dez pusti predmet naravnost navdušil 
vse navzoče, kar se je zlasti pokazalo ob 
zvršetku, ko so se mu navzoči zahvalje
vali z gromovitim ploskanjem. Prav po
sebno pa je pokazala debata, da je znal 
g. predavatelj s svojim res vzornim in ži
vahnim predavanjem pridobiti poslušalce 
zase. 

Vsem je iz srca govoril tov. pred
sednik, ko se mu je zahvalil za njegov 
trud, zlasti pa še za obljubo, da nas v 
septembru zopet poseti. 

Nato je predaval tov. Peterlin o po
stanku svetovja. Tudi njegovo predava
nje je bilo vzorno, po vsebini in obliki, a 
marsikdo mu ni sledil s potrebno pazlji
vostjo, stoječ še vedno pod mogočnim 
dojmom prvega predavanja. Šele proti 
koncu je v nas naravnost izsilil pozor
nost. 

Ob sklepu se je tov. predsednik še 
enkrat zahvalil obema predavateljema,; 
nakar se je sprejel predlog tov. Peterlina, 
naj bi se prihodnje leto, če bi imeli kot 
letos skupno temo za okrajno učiteljsko 
konferenco, leta obravnavala prej pri 
krožku, kajti s tem, da se prečita pri 
konferenci le en referat, se izgubi mar
sikatera dobra misel. 

Končno se je sprejel predlog, da se 
tudi naš krožek pridružuje protestom na
šega poverjeništva v zadevi prevedb ter 
da jih v celoti odobrava. 

G. profesorju pa kličemo: Na svide
nje v septembru! 

+ SLOVENJEBISTRIŠKO UČI
TELJSKO DRUŠTVO je zborovalo v 
soboto, dne 10. majnika t. 1. v poslopju 
osnovne šole v Poljčanah. Vzlic zelo sla
bemu vremenu se je zborovanja udele
žilo 39 članov, t. j . 69%. 

Predsednikov pozdrav. Predsednik 
otvori zborovanje s pozdravom ljubih 
gostov ter izraža zadovoljstvo nad dej
stvom, da se nam je vendar enkrat ure
dil naš gmotni položaj vsaj v toliko, da 
se bomo znebili skrbi za obstanek, vse 
svoje moči bomo pa uporabili v prid na
še mladine in v blaginjo našega naroda. 

Društvene in stanovske zadeve. 
1. Ker učiteljsko društvo nr uradna,, 
temveč stanovska korporacija in ker ne 
dobi povrnjenih potnih stroškov poroče
valec za šolske vrtove, se volitev od
kloni. 

2. Objavi se blagajniško poročilo 
UJU, priobčeno pri seji širšega sosveta 
v Celju. 

3. _ Predlog ljubljanskega učiteljske
ga društva glede stanovskega narašča
ja, priobčen in priporočen po UJU, po
verjeništvo Ljubljana, se sprejme eno
glasno: predlog se uveljavi z novim dru
štvenim letom. 

4. Predsednik poroča o občnem 
zboru »Učiteljskega doma« v Mariboru 
in o gmotnem stanju tega društva. 

Poročilo strokovnega tajnika. Nato 
sledi poročilo strokovnega tajnika o de
lovanju poverjeništva s posebnim ozi
rom na sejo UJU v Beogradu od 16. do 
18. decembra 1923. Iz vsega poročila 
spoznamo, da se je naša organizacija, s 
predsednikom Stankovičem na čelu, 
krepko in požrtvovalno zavzemala za 
naše pravice pri sprejetju činovniškega 
zakona. 

Z ogorčenjem smo pri tej priliki tudi 
zaznali, da so bili poslanci krivi, da so 
se pri sprejetju zakona o taksah sprejeli 
tudi oni členi, po katerih se morajo kol
kovati šolska naznanila in druge šolske 
listine. Ne more se pa odpraviti tega zla, 

ki ima zlasti za osnovno šolstvo pogu
bonosne posledice, dokler ne pride ta 
zadeva pred parlament. 

Če ne poprej, je vsaj po tem zani
mivem podavanju spoznal vsak posamez
nik, kako velike važnosti je institucija 
strokovnega tajništva. Strokovni tajnik 
posreduje med poverjeništvom in učitelj
skimi društvi, seznanja nas s skleni cen
trale, priobča naše želje poverjeništvu. 
Učiteljski pravnik, zaradi katerega se ie, 
v zadnjem času povzdignil »Učiteljski 
Tovariš« skoraj na stopnjo »Uradnega 
lista«, je organizačno delo. 

Priznati torej moramo, da je pover
jeništvo imelo srečno roko ne samo pri 
ustanovi strokovnega tajništva, temveč 
tudi pri izberi strokovnega tajnika. 

Slučajnosti. Prihodnje zborovanje se 
bo vršilo meseca junija v Šmartnem na 
Pohorju. 


